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موسیقی22

گفت و گوی »ایران« با استاد مجید انتظامی 
 موسیقیدان، آهنگساز و رهبر ارکستر، به بهانه 

اجرای کنسرت »همراه با خاطره ها«

جنگ به من درس های 
بسیاری آموخت

گفت و گو

من همیشه کنار 
رزمنده ها بوده و 

هستم و برای آنها 
احترام بسیاری 
قائلم. من یک 

وطن پرستم. من 
وطنم را دوست 

دارم و حاضرم 
از جزء جزء این 
سرزمین دفاع 

کنم.
افراد بسیاری 

هستند 
که عاشق 

مملکت شان اند 
و حاضرند برای 

صیانت از این 
مرز و بوم جان 

خود را فدا 
کنند. من نیز 

برای دفاع از 
مملکتم کاری را 

انجام می دهم 
که نسبت به 

آن شناخت و 
آگاهی دارم

ـــرش بـ

مـــن همیشـــه کنـــار رزمنده ها بـــوده و هســـتم و بـــرای آنها 
احتـــرام بســـیاری قائلـــم. مـــن یـــک وطن پرســـتم. وطنم را 
دوســـت دارم و حاضرم از جزء جزء این ســـرزمین دفاع کنم.
شوســـتاکوویچ، آهنگســـاز نامـــدار روســـی، دورانـــی کـــه در 
کشـــورش جنگ بـــود به جبهـــه رفت. مســـئولان آن کشـــور 
بارهـــا و بارهـــا او را از میـــدان جنـــگ خـــارج کردنـــد و به او 
گوشـــزد می کردند کار تو نوشـــتن موسیقی اســـت نه جبهه و 
جنـــگ و این فضا، جای افراد دیگری اســـت، امـــا او بار دیگر 
به میدان رفت. بنابراین افراد بســـیاری هســـتند که عاشـــق 
مملکت شـــان اند و حاضرنـــد برای صیانت از ایـــن مرز و بوم 
جان خود را فـــدا کنند. من نیز برای دفـــاع از مملکتم کاری 
را انجام می دهم که نســـبت بـــه آن شـــناخت و آگاهی دارم. 
اگرچه ممکن اســـت مورد سلیقه و پذیرش بســـیاری از افراد 
نباشـــد. به هر حـــال در شـــرایطی زندگی می کنیم که فشـــار 
اقتصادی بســـیار اســـت و در فضای مجازی، تصاویری نمایان 
اســـت که بیانگر مشـــکلات اقتصادی مردم ســـرزمینم بوده. 
اما راه حل این مشـــکلات وظیفه من و شـــما نیست. وظیفه 
سیاســـتمداران اســـت. اگرچه نمی توانیم بی تفـــاوت از کنار 
آنها عبور کنیم و رســـالت من آهنگســـاز، انتقال حس و درک 

و دریافـــت اتفاقات جامعه به مخاطب اســـت.

آیا موسیقی هایی که برای جبهه و جنگ ساخته 
می شود، باید در هفته مناسب این عنوان 

پخش و اجرا شود؟
خیر. متأســـفانه مســـئولان این گونه برداشـــت و بهره برداری 
می کننـــد و حتـــی برخی از موســـیقی های من را خـــاص ایام 
ســـوگواری می داننـــد. امـــا این موســـیقی ها بـــرای مرگ و میر 
ساخته نشـــده و این اشتباه افرادی اســـت که زبان موسیقی 
را نمی شناســـند و متأســـفانه اجازه ای هم کســـب نمی کنند. 
این موســـیقی بـــرای فیلمـــی مانند »بـــوی پیراهن یوســـف« 
ســـاخته شـــده که موضوع آن آزادی اســـرا اســـت. موسیقی 
فیلـــم »از کرخـــه تـــا رایـــن« هـــم، هیچ گونـــه ارتباطـــی بـــا 
موضوعـــات ســـوگ ندارد کـــه دائماً صـــدا و ســـیما در چنین 
مراســـم هایی آنهـــا را پخـــش می کنـــد. به طـــور مثـــال چند 
ســـال گذشـــته و در ایـــام تاســـوعا و عاشـــورا بـــرای پخـــش 
مســـابقه فوتبـــال ایران موســـیقی فیلم از »کرخه تـــا راین« را 
بر روی بازی گذاشـــته بودند که بســـیار تعجـــب آور بود. البته 
همان طـــور که تأکید کـــردم هیچ گونه حقـــوق مؤلف رعایت 
نمی شـــود. اگرچه چنیـــن اتفاقاتی در ایـــن مملکت چندان 

دور از ذهن نیســـت.

با توجه به تجربه شما در ساخت موسیقی های 
دفاع مقدس، از دیدگاه شما موسیقی چه 
نقش اثرگذاری در سینمای دفاع مقدس 

داشته و این موسیقی ها چه میزان توانسته 
جلوتر از فیلمنامه حرکت کند؟

یکی از مســـائل و مشـــکلات ما برای ضبط موسیقی در ایران، 
این اســـت که به صـــورت تک نفره اجرا و ضبط می شـــود تا در 
نهایـــت یک کار ارکســـترال، محصول آن باشـــد. این درحالی 
اســـت که نوازنـــده به کل موســـیقی متـــن، اشـــراف و آگاهی 
ندارد و طبیعتـــاً نمی تواند حس و ارتباط خوبـــی با آن برقرار 
کند. من در تخیلم موســـیقی را بســـیار وســـیع می بینم ولی 
نوازنده این احســـاس را دریافت نمی کند. بنابراین براساس 
درک و احســـاس خودم، این موســـیقی ها را می نویسم والبته 
زمانی که بر روی فیلم قرار می گیرد، ممکن اســـت به ســـبب 

همخوانـــی با فیلمنامه تغییراتی روی آن اعمال شـــود.
متأســـفانه به دلیل کمبود امکانات در ایـــران معمولاً آنچه در 
ذهن کارگردان و گروه فیلمســـازی است، ســـاخته نمی شود 
در نتیجـــه مـــن به عنوان آهنگســـاز، ســـعی می کنـــم، ذهنم 
را بـــه پـــرواز دربیـــاورم و فیلم هـــا را در حالـــت ایده آل تـــری 
در ذهـــن پـــرورش دهـــم... ایـــن مشـــکل را در زمینه ضبط 
موســـیقی هم دارم. امـــکان اینکه همانند اکثـــر جاهای دنیا، 
همه نوازنده های ارکســـتر بـــا هم بنشـــینند و همزمان فیلم 
را روی پـــرده بزرگ ببینند و موســـیقی را اجـــرا کنند، در ایران 
 وجود ندارد، یا بســـیار محدود است. در نتیجه نوازنده ای که 
تک به تک به اســـتودیو می آیـــد و در دل کار قـــرار نمی گیرد، 
احتمالاً تـــوان اینکه تمام حـــس آهنگســـاز را دریافت کند و 

آن را منتقل کند، کمتر اســـت.
اما اینکه موســـیقی حماســـی چه میزان توانسته در سینمای 
دفاع مقـــدس موفق عمل کنـــد، به نظر مـــردم و مخاطبان 
بســـتگی دارد. زمانـــی که موســـیقی فیلم »از کرخـــه تا راین« 
روی فیلـــم قـــرار گرفـــت، تمـــام بدنـــم از تـــرس و اضطراب 
می لرزید و احساســـم این بـــود کار خوبـــی از آب در نیامده، 
اما وقتـــی موســـیقی کار مـــورد اســـتقبال مردم قـــرار گرفت 

بسیار خوشـــحال شدم.

با توجه به کارنامه پربار شما در زمینه موسیقی 
و تلاش بسیار شما در این سال ها، خواسته 

شما از مسئولان چیست؟
خواســـته و آرزوی من این اســـت کـــه قدر کارهـــای فرهنگی 
دانســـته شـــود و در لابـــلای کارهای سفارشـــی خلاصـــه و گم 
نشـــود. به طوری که حتی یـــادی هم از آنها نمی شـــود. بیش 
از 20 سال گذشته برای تخت جمشـــید موسیقی ساختم اما 
نمی دانـــم ایـــن اثر چه سرنوشـــتی پیدا کرد. من بـــرای آزادی 
آهنـــگ ســـاخته ام، امـــا نمی دانم در دســـت کیســـت و کجا 
اســـت! وقتی آثـــارم در دســـترس عموم نیســـت یعنی عمرم 

بـــه هدر رفته، حتـــی اگر بابت آن دســـتمزد گرفته باشـــم.

اواخرشـــهریورماه 1401 بـــود. بعـــد ازظهر یکی از همـــان روزها، میهمان خانه اســـتاد انتظامی بـــودم. دیداری بـــه بهانه برگزاری 
کنســـرت »همراه با خاطره ها« که قراربود اواســـط مهرماه ســـال گذشته  به مدت 5شـــب برگزارشـــود، اما در نهایت برگزار نشد.

مجید انتظامی را همگان می شناســـند. خصوصاً دوســـتداران ســـینما و موســـیقی و کسانی که در زمینه موســـیقی فیلم دستی 
برآتـــش دارنـــد. هنرمندی که نامـــش با آثار بزرگ ســـینمایی گره خورده و موســـیقی فیلم هایـــش، روایتگر قصه ای تـــازه در دل 
فیلـــم اســـت. آنچنان که با جادوی دســـتان ســـحرانگیزش، مخاطـــب را به عالمـــی دیگر می بـــرد. آثاری همچـــون »از کرخه تا 
راین«، »بای ســـیکل ران« ،»بوی پیراهن یوســـف«،»آژانس شیشـــه ای«،»روز واقعه« و دیگر آثار ارزشـــمند این آهنگساز بزرگ که 
هریک شـــنیدنی اســـت.در کارنامه پربار اســـتاد انتظامی هم موسیقی جنگ به چشـــم می خورد و هم موســـیقی های عاشقانه. 
امـــا آثاری که درباره  حماســـه و جنـــگ بوده، نقش پررنگ تـــری دارند و به گفته خـــودش جنگ را دغدغه خود مـــی داند، چراکه 
آن را بـــاور دارد و درس های بســـیاری به او آموخته اســـت و تلاش دارد با زبان هنر و موســـیقی درد و رنج مـــردم جنگ زده را بیان 
کند. این آهنگســـاز قرار اســـت از تاریخ 14 تا 18 آذرماه در تالار وحدت اجرای برنامه داشـــته باشد. مجید انتظامی موسیقیدان، 
آهنگســـاز و نوازنـــده در گفت وگو بـــا »ایران« درباره ســـاخت موســـیقی هایی که مربوط به جنگ و دفاع مقدس اســـت ســـخن 

گفته اســـت که در ادامـــه می خوانید؛

گفت و گو را با کنسرت »همراه با خاطره ها« 
آغاز می کنیم؛ اجرایی که بعد از سال ها دوری 
شما از صحنه موسیقی، قرار است با همراهی 
ارکستر ملی ایران برگزار شود. درخصوص این 

برنامه توضیح بفرمایید!
حدوداً 10 ســـال، شاید هم بیشـــتر فعالیتی در زمینه موسیقی 
نداشـــتم و از این فضـــای کاری فاصله گرفتم. نه اثری نوشـــتم 
و نـــه در این زمینـــه کاری تولید کردم. البته این دوری، بیشـــتر 
به دلیل مشکلات جســـمانی ام بود. اگرچه شـــیوع کرونا هم 
در کـــم کاری ام بی تأثیـــر نبـــود. به ایـــن دلیل کـــه درآن مدت 
اتفاق خاصی در زمینه هنر، بویژه موســـیقی رخ نداد. بنابراین 
ترجیـــح دادم از این فضا دورباشـــم. البتـــه در آن برهه زمانی، 
اتفاقاتـــی رخ داد و کمک کرد تا بیشـــتر از این فضا کناره گیری 
کنم... این دوری ادامه داشـــت تا اینکه سال گذشته تعدادی 
از دوســـتان، بـــا من تمـــاس گرفتند و قـــراری گذاشـــتند و در 
نهایت برای بهتر شـــدن حال جســـمی ام، پیشـــنهاد برگزاری 
کنســـرت را مطـــرح کردند؛ کنســـرتی با اجـــرای قطعاتی که تا 
به امروز کمتر شـــنیده شـــده اســـت. براین اســـاس لیستی از 
قطعـــات منتخب را تهیه کردم و به ســـراغ نت هـــا رفتم. البته 
متأســـفانه نت های یک تعـــداد از پارتیتورهـــا، به دلیل جنس 
نامرغوب کاغذ و گذشـــت زمان پاک شده و از بین رفته است. 
بنابرایـــن بـــا کمک یکـــی از دوســـتانم، تعـــدادی از این نت ها 
به صورت کامپیوتری نوشـــته شد و درنهایت لیست بلندبالایی 
بـــا اجرای حدود 4 ســـاعت را به بنیاد رودکی پیشـــنهاد کردیم 
و در ادامه با مشـــورت یکدیگر، قطعاتی همچـــون »از کرخه تا 
راین«، »آژانس شیشـــه ای«، »بوی پیراهن یوســـف«، »شـــیخ 
بهایی«، »دیوانه از قفس پریـــد«، »ترن«، »دوئل« و... انتخاب 
شـــد. لازم بـــه یـــادآوری اســـت، در اجـــرای پیـــش رو، ترکیب 
اعضای ارکســـتر ملـــی ایران و همچنین تنظیـــم قطعات تغییر 
کرده و یک تعداد ســـاز جدید به گروه اضافه شـــده است. این 
اجرا تلفیقی از سازهای کلاسیک و پاپ است؛ سازهایی مانند 
گیتـــار، گیتار الکترونیـــک، درامز، گیتار باس و... و ســـازهای 
سنتی هم شـــامل سه تار، کمانچه، قانون، ســـنتور و نی است 
و همچنین ســـازهای محلی شـــامل نی انبان، دهـــل، دمام و 
دف که در این کنســـرت استفاده می شـــود. همه این برنامه ها 
برای سال گذشـــته برنامه ریزی شـــده بود اما به دلیل شرایط 
حاکم بر جامعه این کنســـرت لغو شـــد و چون تصمیم داشتم 
بعد از ســـال ها دوری از مردم عزیزم، در شرایط بهتری میزبان 
آنها باشـــیم، این فرصت به وجـــود آمد که از تاریـــخ 14 آذرماه 

اجرای برنامـــه را به مدت چند شـــب برگزار کنیم.

انتخاب قطعات به چه صورت است؟
در این کنســـرت قرار اســـت »ســـمفونی حماســـه خرمشهر« 
بـــرای اولین بار به صورت کامل اجرا شـــود. همچنین قطعاتی 
چون »دوئـــل«، »شـــیخ بهایی«، »تـــرن« و... اجرا شـــود که 
مـــردم بـــا آنهـــا خاطـــره دارنـــد و زندگـــی کرده اند و مـــن نیز 
انســـی دیرینه با این قطعـــات دارم و همچنان بـــا آنها زندگی 
می کنم. امیدوارم این کنســـرت مورد اســـتقبال قـــرار بگیرد 

و مردم لـــذت ببرند.
نکته دیگر اینکه اکثریت نوازنده های ارکســـتر جوان هستند 
و درنتیجـــه در کارهای گروهی تجربه کمتـــری دارند. البته در 
این مدت زمان، تمرینات مداومی داشـــته اند و خدا را شـــکر 

به نتیجه قابل قبولی رســـیده ایم.

اشاره داشتید حدود 10 سال از دنیای موسیقی 
فاصله گرفته بودید؛ در این مدت زمان به چه 

کارهایی می پرداختید؟
از مدت هـــا قبل، حدود 100 ســـاعت موســـیقی برای انتشـــار 
آمـــاده کرده ام، اما فرصتـــی برای عرضه آن به بازار موســـیقی 
فراهم نشـــده بود. بنابراین تصمیم گرفتـــم آرام آرام کارهایم 
را منتشـــر کنم. البته باید بگویم متأسفانه در ایران، پخش و 
انتشـــار یک اثر، مشکلات و پروســـه های بسیاری دارد. به طور 
مثال باید برای موســـیقی ای که 40 ســـال قبل ســـاخته شده 
و بارهـــا و بارهـــا از تلویزیـــون پخش شـــده، تمامـــی مراحل 
دریافـــت مجوز طی شـــود. براین اســـاس چون ســـاخت این 
آثـــار مربوط بـــه ســـال ها قبل بـــوده، بـــرای دریافـــت مجوز 
آنهـــا، می بایســـت مبلغی به یک شـــرکت نشـــر و پخـــش آثار 
موســـیقی پرداخت می کردم که جدا از هزینه مالی، پروســـه 
زمانـــی بســـیاری هـــم بـــرای دریافت مجـــوز صرف می شـــد. 
نکتـــه دیگـــر اینکـــه تمامی ایـــن قطعـــات ســـرمایه های عمر 
مـــن هســـتند و باید به درســـتی از آنها اســـتفاده شـــود و من 
برای پرهیـــز از سوء اســـتفاده از آثـــارم، تمامـــی قطعاتم را به 
ثبـــت بین المللی رســـاندم تا اگـــر روزی نبـــودم، عواید آن به 
فرزندانـــم برســـد. هرچند دسترســـی به این قطعات آســـان 
اســـت و به راحتـــی می تـــوان در فضای مجازی جســـت و جو 
و دانلـــود کـــرد. این درحالی اســـت که باید به حـــق و حقوق 

مؤلف احترام گذاشـــته شـــود. بـــه همین دلیل بـــرای حفظ 
این آثـــار از گزنـــد این گونه اتفاقـــات، طی این ســـال ها هیچ 
یک از آنها را منتشـــر نکـــردم، چرا که به کارهایم دلبســـتگی 
خاصـــی دارم و بازهـــم تأکیـــد می کنـــم برای اینکه دســـت به 
دســـت نچرخـــد و از بین نـــرود و به هر نحوی مورد اســـتفاده 

قرار نگیرد، این کارها منتشـــر نشـــد.
جالب اســـت که اخیـــراً برخی از دوســـتان هـــم موزیک های 
مـــن را به فـــرد دیگـــری می دهند تا به ســـلیقه خـــود تنظیم 
کننـــد و به مناســـبت های خاص منتشـــر شـــود که بـــه نظرم 
ایده درســـتی نیســـت. به این دلیل که در پـــس این آثار تفکر 

و اندیشـــه من قرار گرفته اســـت.
نکتـــه دیگر دربـــاره کارهایم که قابل ذکر بوده، این اســـت که 
اغلـــب این آثار محتوایـــی انقلابی و حماســـی دارند و بیانگر 
مســـیر انتخـــاب مـــن و چگونگی شـــکل گیری ایـــن اتفاقات 
اســـت. ســـال ها قبل که به صورت جدی ســـاخت موســـیقی 
فیلم را آغاز کـــردم، تم و محتوای اکثریت فیلم ها، اکشـــن و 
روایتگر وقایـــع جنگ بود و برهمین اســـاس حق انتخاب ها 
هـــم بســـیار محـــدود. آن دوران فیلم هـــای خانوادگـــی و 
مردمی تـــر، کمتـــر ســـاخته می شـــد. اگرچه در همـــان برهه 
زمانـــی هم، مـــردم و مخاطبـــان، بـــه فیلم هایی بـــا موضوع 
جنگ، گرایش خاص و بیشـــتری داشتند و علاقه مند بودند 
در ایـــن زمینه بیشـــتر بخوانند و بدانند و بشـــنوند. به همین 
دلیل زمـــان برای ســـاخت چنین کارهایی بســـیار مناســـب 
بـــود. نکته دیگر اینکه، ســـاخت موســـیقی فیلـــم با موضوع 
خانوادگـــی، در فضای خاصی تعریف می شـــود، اما ســـاخت 
موســـیقی با تم جنگ و حماســـه، فضای بســـیار گسترده تری 
دارد و می تـــوان برای تمامـــی این فضا هـــا، فرم های مختلف 
موســـیقی در نظر گرفت. بر همین اســـاس ایـــن موضوعات 
مســـرت بخش، ســـبب گرایش و علاقه مندی ام به ســـاخت 
موســـیقی های جنگ و حماســـه شـــد چرا که می توانستم در 
همه ابعاد، موســـیقی جنگ را تجربه کنم و بیاموزم و بنویسم 
و ماحاصـــل این تجربه ها »حماســـه خرمشـــهر«، »از کرخه تا 
راین«، »آژانس شیشـــه ای« و... بود. به عنوان مثال در فیلم 
»آژانس شیشـــه ای« ســـولوی ویولنی به گوش می رسد که پر 
از فریـــاد اســـت و اگر بـــا دقت بیشـــتری گـــوش بدهید، این 
فریاد هـــا را خواهید شـــنید. این فریاد ها می گوید چرا بر ســـرِ 
ما موشـــک ریخته شـــد؟ چرا به عراق ســـلاح های شـــیمیایی 
دادنـــد تا مردم حلبچه بـــه این روزگار دچار شـــوند؟ و... این 
ابعاد گســـترده موجب می شـــود کار به گونه ای فراگیر ساخته 
شـــود تا همه زبان هـــا را هم دربر بگیرد و بـــه عنوان یک زبان 
بین المللی بـــه گوش برســـد. اگرچه افراد بســـیاری مخالف 

این دیدگاه هـــا و صحبت های من هســـتند.

براین اساس علاوه بر سفارشی بودن ساخت 
این نوع آثار، عشق و علاقه هم بی تأثیر نبوده!

 من هیچ گاه کار سفارشـــی انجام نداده ام و هرگاه پیشنهادی 
درخصـــوص ســـاخت اثری مطرح شـــده، اگـــر بـــا آن ارتباط 
می گرفتـــم و علاقه مند بودم، انجام می  دادم و آن موســـیقی 
که بر دلم می  نشســـت را می  ســـاختم. البتـــه در مواقعی اگر 
ســـفارش مورد ســـلیقه ام بود، بـــا رضایت کامل پیشـــنهاد را 
قبول می  کردم. به عنوان مثال برای نوشـــتن موســـیقی برای 
مردم حلبچه، ابتدا فیلم را تماشـــا کـــردم و با جان و دل رنج 
آنها را احســـاس کردم و دریافتم چه بر ســـر مـــردم آواره این 
منطقـــه آمده! اگرچـــه متأســـفانه همچنان این مـــردم عزیز 
گریبانگیر این مشـــکلات هســـتند. بنابرایـــن این موضوعات 
مـــن را ترغیـــب کرد تـــا دربـــاره آنها بنویســـم و با زبـــان هنر و 

موســـیقی از رنج آنها ســـخن بگویم.

بخشی از فعالیت ها و شناسنامه کاری شما 
مربوط به موسیقی جنگ و دفاع مقدس است 
مانند سمفونی حماسه خرمشهر و دیگر آثاری 
که به آن اشاره داشتید. این کارها در واقع به 
نوعی شما را یک آهنگساز آثار انقلابی معرفی 

کرده است. اما بخش دیگری از فعالیت هایتان 
دربرگیرنده موسیقی فیلم های مختلف است. 
به کدام وجهه علاقه مندید و گرایش بیشتری 

دارید؟ 
اینکـــه من را به عنوان آهنگســـاز دفاع مقدس می  شناســـند 
و معرفـــی می  شـــوم، دیـــدگاه درســـتی نیســـت و نبایـــد یک 
آهنگســـاز را یک بعدی شـــناخت و تعریف کرد. شـــاید به این 
ســـبب که در زمینه دفاع مقدس دغدغه بیشـــتری داشتم، 
تعداد کارهایی که در این زمینه پذیرفتم، بیشـــتر بوده اســـت 
و این گوهر ایرانی و وطن دوســـتی را برانگیخته می  کند.  چرا 
که من در کنار نوشـــتن موســـیقی فیلم هـــای دفاع مقدس، 
موســـیقی فیلم »تـــرن« را هم ســـاخته ام. آن هـــم در دورانی 
که ســـاخت ایـــن تم و فـــرم موســـیقی ممنـــوع بود. بـــه یاد 

و تعـــداد زیـــادی از جوانان خوب و شـــجاع مان را از دســـت 
دادیـــم. ایـــن ماجرا تاریـــخ مصرف نـــدارد، زمان نـــدارد. من 
در ایـــن ســـال ها تلاش کـــردم صادقانه ایـــن کارهـــا را انجام 
بدهـــم. اگر پشـــت رزمنده ای می ایســـتم به این علت اســـت 
کـــه او را باور کرده ام و برای چاپلوســـی فرد یـــا افرادی نبوده. 
مـــن در ایـــن ســـال ها تلاش کـــردم بـــا هنـــر موســـیقی و با 
سفارشاتی که مورد علاقه ام بود، ســـمفونی هایی چون ایثار، 
مقاومـــت، پیروزی، صلح و... بســـازم و به نســـل آینده ادای 
دیـــن کنم. اینهـــا موضوعاتی بین المللی اســـت کـــه در همه 
جـــای دنیا وجود دارد و مـــورد قبول هر رنگ و نژادی اســـت. 
نکته دیگر اینکه موســـیقی هایی که درباره جنگ نوشـــته ام، 
بازمانده هـــای آن دوران را روایت می  کند نه پیروزی و شـــور و 
شـــادی را و مـــن در چنین پیروزی هایی، موضوع خوشـــحال 

کننـــده ای نمی بینم.

چرا برخی از آهنگسازان به چنین موضوعات 
ملی و میهنی کمتر می پردازند و آن را دغدغه 

خود نمی دانند؟
اولاً هنرمنـــدان و کلاً آدم هـــا می تواننـــد ســـلایق متفـــاوت و 
دغدغه مندی هـــای مختلفی داشـــته باشـــند و قرار نیســـت 
همـــه عقایـــد و علاقه منـــدی یکســـان داشـــته باشـــند. ثانیاً 
ســـاخت چنین آثاری، زحمات و ســـعی بســـیاری دارد و البته 
بســـیار زمانبر است و در آخر دســـتمزد اندکی هم به آهنگساز 
پرداخت می شـــود کـــه اگر بـــر 12 ماه تقســـیم گردد، بســـیار 
ناچیـــز اســـت در صورتی که می تـــوان 2 دقیقه از هـــر اثر یک 
ســـاعته را، میلیون هـــا تومـــان فروخـــت یا به ســـبک هایی 
تنظیم کرد که عامه پســـندتر باشـــد. اما آهنگســـازی که قدم 
در این راه گذاشـــته به مدت یک ســـال و شـــاید هم بیشـــتر، 
شـــبانه روز، زمـــان خود را وقـــف این کارها می کند و دســـت و 
دلـــش می لـــرزد و روزها و شـــب ها نگـــران از خروجـــی کاری 
اســـت که بـــه او ســـفارش داده شـــده تـــا در نهایت یـــک اثر 
به طور مثال یک ســـاعت تولید شـــود و در آخر دستمزد های 

بســـیار ضعیف.

جدا از برگشت مالی اندک، باید شناختی هم از 
ساخت این گونه از موسیقی داشته باشند!

هـــر فردی که بـــه عرصه هنر وارد می شـــود و عنـــوان هنرمند 
را برمی گزینـــد، در ابتـــدا بایـــد بـــه کار و حرفه خود عشـــق و 
علاقه داشـــته باشـــد. گرایش و علاقه مندی در هر حرفه ای، 
تغییـــرات مثبـــت ایجاد می کنـــد و بر همین اســـاس، در این 
زمینـــه تـــلاش و تحقیق بســـیار خواهـــد داشـــت و ایده ها و 
تفکرات تـــازه ای متولـــد خواهد شـــد. موســـیقی هایی را که 
برای جبهه و جنگ ســـاخته ام فی البداهه ننوشته ام. اگرچه 
اوایـــل به صـــورت جنگـــی می نوشـــتم امـــا هرچه بـــه جلوتر 
گام برداشـــتم، عشـــق در لحظـــه بـــه لحظه و در نـــت به نت 
آثـــارم نمایـــان می شـــد و ایـــن درک و دریافت را با موســـیقی 
بـــه تصویر می کشـــیدم. بنابراین اگـــر فردی یا آهنگســـازی با 
چنین صحنه هایی بخوبی آشـــنایی داشـــته باشد، موسیقی 

می نویســـد که تا ابـــد ماندگار خواهد شـــد.

در کدام یک از آثارتان، خود را در میدان جبهه 
و جنگ احساس کردید؟

دارم هنـــگام اکران این فیلم در ســـینما ها، به مـــدت دو روز 
صدای موســـیقی فیلم را بســـتند و ســـرانجام با درخواســـت 
تهیه کننـــده صـــدای موســـیقی باز شـــد. براین اســـاس باید 
بگویـــم من آهنگســـازم و اگـــر موضوعاتی که ســـفارش داده 
می  شـــود، مورد پســـند و علاقه ام باشـــد، در آن مورد تحقیق 
و تفکـــر می  کنم و کار می  ســـازم. دوران هشـــت ســـال دفاع 
مقـــدس و جنگ تحمیلی و مملکت مـــان را تصاحب کردند. 
بنابرایـــن، این عشـــق و علاقه همچنان در من زنده اســـت و 
به ســـبب همین عشـــق، توانســـتم تفکر و اندیشه و علاقه ام 
را بـــا زبان موســـیقی بیان کنـــم. البته باز هـــم تأکید می  کنم 
موســـیقی دفاع مقـــدس بخشـــی از فعالیت آهنگســـازی ام 
بـــوده و در کنـــار آن موســـیقی های محلـــی، همچـــون لری، 
کـــردی و... هـــم ســـاخته ام. مانند موســـیقی فیلـــم »جایی 
برای زندگی«. البته موســـیقی هایی هم در ســـبک کلاســـیک 
غربی ســـاخته ام. با این تفاســـیر بار دیگر تأکید می  کنم، من 
آهنگســـازم و برای عشق و علاقه ام می  نویســـم و کار می  کنم 
و فـــردای روزی که نباشـــم، فرد دیگـــری این مســـیر را ادامه 
خواهد داد. درواقع رسالت آهنگســـاز، نوشتن و تولید است 
و همـــان طور کـــه قبل تر اشـــاره کردم، درخصوص ســـاخت 
موســـیقی جنگ، ابعاد وســـیع تری در اختیار آهنگساز است 
چـــرا که در این گســـتره، موضوعات بســـیار زیبـــا و ماندگاری 
نهفتـــه اســـت کـــه می  توان بـــا زبـــان هنـــر آن را بیـــان کرد و 
شـــاید هم گرایـــش من بـــه همین ســـبب اســـت. جنگ به 
مـــن درس های بســـیاری داد و انـــواع موســـیقی های رزمی و 
حماســـی را از جنگ آموختم. من دوران هشـــت سال دفاع 
مقدس را بـــاور دارم. آن دوران مردم با عشـــق به جبهه های 
جنگ آمدند و جنگیدند و از مملکت خود پاســـداری کردند. 
آن زمـــان مردم با عشـــق بر ســـر صف ها ایســـتادند و کســـی 
اعتراضـــی نداشـــت و همه مردم، بـــرای صیانـــت از وطن به 
یکدیگر کمـــک می  کردند. من موزیســـین نیز ایـــن وظیفه را 
در خـــود می  دیدم و می  بینم تا با نوشـــتن و تولید موســـیقی، 

این گونه بـــه مملکتـــم خدمت کنم.

 با گذشت بیش از 30 سال از دوران هشت 
سال دفاع مقدس، آیا طی این سال ها 

توانسته ایم با زبان موسیقی، این دوران را به 
درستی حفظ کنیم و گرامی بداریم، یا تولید 
آثار با این عنوان و موضوع به همان دوران 

خلاصه می  شود؟
در دوران هشـــت ســـال دفاع مقدس، تلاش مـــردم نجات و 
حفظ وطن، از حمله دشـــمنان بود و نمی گذاشتند مملکت 
تجزیـــه شـــود، اتفاقـــی که شـــاید باز هـــم رخ بدهـــد و تکرار 
شـــود، اما بعد از آن دوران، سیاســـت به گونه ای دیگر شـــد. 
مـــن نیز به فعالیتـــم در این زمینه ادامـــه دادم و خواهم داد. 
چرا که دوران هشـــت ســـال دفاع مقدس هیچ گاه فراموش 
نمی شـــود. همان طور که جنگ جهانـــی اول و دوم فراموش 
نشـــد و همچنان در دنیا، درباره آن فیلم می  ســـازند. چرا که 
معمولاً بعـــد از جنگ برای نســـلی که شـــناختی از آن دوران 
ندارنـــد، آثـــار درخشـــان و مانـــدگار تولیـــد می  شـــود و ما نیز 
می  بایســـت برای نســـلی کـــه هنوز متولـــد نشـــده، تولیدات 
خوب و اثرگذار داشـــته باشـــیم. هشـــتاد ســـال از تاریخ این 
مملکـــت، درگیر جنـــگ تحمیلی و خانه خرابی بوده اســـت 

آیا برای موسیقی های مناسبتی مانند دفاع مقدس، ژانر خاصی تعریف می کنید یا می توان آن را گونه ای از 
موسیقی های رزمی و حماسی نامید؟

دیدگاه هر فردی نسبت به زندگی متفاوت است. بر این اساس دیدگاه و تفکر هر هنرمند هم نسبت به جنگ 
و جبهه تفاوت دارد. نگاه من به جنگ و جبهه سرشار از عشق است و بر این باورم فردی که به میدان جنگ 
می رود و برای حفاظت از میهن، جانش را فدا می کند، از ابتدا تا پایان این مسیر سراسر شور بوده و عشق. 

یا فردی که بضاعت مالی بسیار ناچیزی دارد و حتی برای تهیه نان شب هم درمانده است، اما اعتراضی ندارد 
او هم در مسیر عشق قدم برداشته. اگرچه ممکن است فرد دیگر، نگاه اعتراض آمیز به این موضوعات داشته 
باشد و هردو دیدگاه درست است. بنابراین موسیقی که برای جنگ نوشته می شود به دیدگاه آهنگساز بستگی 

دارد و از نگاه من، ژانر موسیقی رزمی و حماسی محسوب می شود. 
البته در این گونه موسیقی هم دیدگاه های آهنگسازان متفاوت است. من نیز در این ژانر، موسیقی های 

حماسی نوشته ام. مانند موسیقی فیلم های »گذرگاه«، »عقاب ها« و یا »کانی مانگا«، اما زمانی که از جنگ 
فاصله می گیرید و وقایع بعد از جنگ را با موسیقی روایت می کنید، آن زمان مسائل عاطفی جایگزین 

می شود و نمی توان کارهای اکشن روی آن پیاده کرد و من به این بعد از موسیقی دفاع مقدس علاقه مندم و 
گرایش دارم. این موسیقی ها هم عاشقانه است و هم عاطفی و هم رزمی، جنگی. 

به همین دلیل می گویم که موسیقی جنگ به من درس های بسیاری آموخته است و کسانی هم که در 
ساخت چنین موسیقی هایی موفق بوده و هستند بر این نظر موافقند. به طور مثال این آهنگسازان از 

موسیقی سنتی بهره هایی برده اند و تلفیق هایی انجام داده اند که شاهکار و حیرت آور است. درواقع بعد از 
انقلاب فرم هنر و موسیقی تغییر کرد و در حال حاضر موسیقی های جنگی و حماسی در سبک های مختلفی 

ساخته می شود.

ندا سیجانی

خبرنگار

عکس: رضا معطریان/ایران


